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REVISTA PRESEI 

Cuprins: 

• De ''Ziua Nationala a Constructorului'', patronatele si sindicatele din domeniu 

dezbat viitorul constructiilor romanesti 

• Cateva zeci de elevi au protestat in fata Guvernului, in prima zi de scoala: Va 

bateti joc de educatie! Ministerul sa ne vada, facem orele in strada! 

• Peste 150 de ONG-uri cer Ministerului Educatiei sa dezbata public in mod real 

proiectul de hotarare de guvernul pentru aprobarea Programului de Implementare 

“Romania Educata” 

• Cum vrea Ministerul Muncii sa-i stimuleze sa munceasca pe cei care primesc 

ajutoare sociale: verificare o data la 6 luni, inscriere in programul „A doua sansa”. 

Refuzul duce la pierderea ajutorului (DOCUMENT) 

• Avem putin peste 5 milioane de pensionari. In Capitala sunt 4 pensionari la 10 

salariati, in timp ce in Teleorman sunt 16 pensionari la 10 salariati 

• Romanii, pesimisti cand vine vorba de situatia locului lor de munca in urmatorul 

an, arata un Eurobarometru 

• Agentia de rating Standard & Poor’s despre Romania: Criza politica, putin 

probabil sa stopeze consolidarea fiscala 

• BNR: Datoria externa totala a Romaniei a crescut cu 6,05 miliarde euro la finalul 

lui iulie 

• Cursul de schimb leu/euro a inceput saptamana in crestere, la 4,9444 lei/euro, 

dar ramane sub maximul istoric. ROBOR la trei luni, tot 1,61% 

• Este oficial: Codul de procedura fiscala 2021, actualizat la zi, a fost publicat de 

ANAF 

• Criza politica din cadrul Coalitiei de guvernare se adanceste. PNL sta cu ochii pe 

ministerele celor de la USR PLUS 
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• Prima mutare a PNL pentru revocarea Ancai Dragu din functia de presedinte al 

Senatului 

• Tot mai multi angajatori din privat vor sa ofere angajatilor vouchere de vacanta. 

Industriile cele mai interesate de vouchere sunt FMCG, farma, IT&C, automobile si 

transport 

• Conferinta de presa sustinuta de ministrul Agriculturii 

• Premierul Citu l-a demis pe seful Agentiei Functionarilor Publici, vicepresedinte 

USR si a repus-o in functie pe Violeta Vijulie de la PNL 

• Ciolos, dupa o discutie cu sefa Comisiei Europene: PNRR va fi aprobat in curand 

• Achizitia de catre Armata a transportoarelor Piranha: Discutii cu General 

Dynamics pentru etapa a II-a a contractului / UM Bucuresti ar putea fi cumparata 

de GD 

• Pana in 2030, piata auto europeana va fi dominata de autovehiculele verzi. Care 

este numarul real al masinilor electrice de pe soselele din Romania 

• Klaus Iohannis: Va felicit pentru inaltul profesionalism dovedit! Presedintele a 

decorat drapelul de lupta al IGSU si pe comandantii pompierilor care au stins 

incendii in Grecia 

• Romania si SUA vor intampina provocarile viitorului impreuna, ca prieteni si 

aliati (declaratie comuna) 
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• De ''Ziua Natională a Constructorului'', patronatele şi sindicatele din 

domeniu dezbat viitorul construcţiilor româneşti 

Federaţia Patronatelor Societăţilor din Construcţii (FPSC), împreună cu Federaţia 

Generală a Sindicatelor şi cu Casa Socială a Constructorilor organizează, marţi, la sediul 

Bibliotecii Academiei Române, un eveniment de omagiere a profesiei constructorilor, cu 

ocazia marcării Zilei Naţionale a Constructorilor, se menţionează într-un comunicat 

remis de organizaţia patronală. 

În cadrul evenimentului, reprezentanţii constructorilor vor discuta şi despre ultimele 

tehnologii de proiectare, de execuţie şi de mentenanţă a construcţiilor viitorului, potrivit 

sursei. 

La eveniment sunt aşteptaţi, printre alţii, ministrul Dezvoltării, Lucrărilor Publice şi 

Administraţiei, Attila-Zoltan Cseke, preşedintele Federaţiei Patronatelor Societăţilor din 

Construcţii, Cristian Erbaşu, şi profesori universitari din domeniul construcţiilor. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Câteva zeci de elevi au protestat în fața Guvernului, în prima zi de 

școală: Vă bateţi joc de educaţie! Ministerul să ne vadă, facem orele în 

stradă! 

Câteva zeci de elevi au participat luni, în Piaţa Victoriei, la un protest organizat în 

contextul începerii noului an şcolar, iar printre doleanţele acestora figurează: acordarea 

de fonduri pentru reparaţii capitale în şcoli, generalizarea programului ”Masa caldă”, ore 

remediale şi consiliere şcolară accesibile tuturor elevilor. 

Protestul a fost organizat de Asociaţia Elevilor din Bucureşti şi Ilfov. Pe şapte pancarte, 

aceştia au sintetizat principalele cerinţe: 

- finanţare complementară pentru reparaţii capitale în şcoli; 

- ”Masa caldă„ în toate şcolile din România; 

- ore remediale pentru toţi elevii: clasele primare, gimnaziu şi liceu;  
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- consiliere şcolară accesibilă tuturor elevilor şi finanţată adecvat; 

- burse şcolare diferenţiate pe categorii şi legate de salariul minim; 

- transport gratuit judeţean pentru elevi; 

- planuri cadru noi şi materiale educaţionale pentru elevii din 2021, nu cei din 2009. 

De asemenea, elevii prezenţi au purtat bannere cu următoarele mesaje: ”Ore remediale, 

reparaţii capitale, masă caldă„, ”România needucată”, ”Vrem burse mărite”. 

Un tânăr cu portavoce a scandat critici la adresa sistemului de învăţământ, iar 

nemulţumirile sale au fost repetate de către elevii prezenţi la protest. 

”Vă bateţi joc de educaţie! Legea nu e opţională! Aţi îngropat educaţia! Educaţia este un 

drept, nu un privilegiu! Viitorul nostru contează! Educaţia este o investiţie, nu un cost! 

Suntem o generaţie de sacrificiu! Ministerul să ne vadă, facem orele în stradă!”, au 

strigat aceştia. 

Duminică, prin intermediul unui comunicat de presă, asociaţiile elevilor din Constanţa, 

Bacău, Bucureşti şi Ilfov, Maramureş, Mureş şi Vâlcea îi îndemnau pe elevii să iasă la 

protest, în Piaţa Victoriei. 

”În contextul începerii anului şcolar 2021-2022, precum şi al observării scăderii constante 

a calităţii actului educaţional, creşterii ratei abandonului şcolar de la an la an, creşterii 

numărului de elevi absolvenţi ai clasei a VIII-a care nu se prezintă la Evaluarea Naţională 

şi creşterii numărului de elevi absolvenţi ai claselor a XII-a şi a XIII-a care nu susţin 

examenul de Bacalaureat, asociaţiile de elevi vor organiza un protest în prima zi de 

şcoală, luni, 13 septembrie, începând cu ora 13,00, în Piaţa Victoriei”, preciza sursa citată. 

(Sursa: Agerpres) 
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• Peste 150 de ONG-uri cer Ministerului Educației să dezbată public în 

mod real proiectul de hotărâre de guvernul pentru aprobarea 

Programului de Implementare “România Educată” 

Un grup de peste 150 de organizații guvernamentale solicită Minsiterului Educației 

dezbaterea publică a Proiectului de Hotărâre de Guvern pentru aprobarea Programului 

de Implementare a Proiectului “România Educată”. Ele arată, în apelul lor, că deși pe 

parcursul elaborării proiectului prezidențial s-au implicat în proces mai multe organizații 

neguvernamentale, “este imperios necesară dezbaterea documentului final”. 

Semnatarii solicitării menționează. și contextul intervenției lor: “deși încă în consultare, 

Proiectul de Hotărâre de Guvern pentru aprobarea Programului de Implementare a 

Proiectului România Educată este în proces de avizare la Consiliul Economic și Social, 

existând, conform declarației publice a ministrului Sorin Câmpeanu, intenția de a fi votat 

marti, 14 septembrie 2021 în ședința de Guvern.”.   

Solicitarea de dezbatere publică este formulată de Federația Organizațiilor 

Neguvernamentale pentru Servicii Sociale (FONSS), în numele a 44 de furnizori de 

servicii sociale, Federația Dizabnet în numele a 107 ONG-uri din domeniul dizabilității, 

Asociația Centrul de Advocacy și Drepturile Omului (CADO) și Asociația Funky Citizens – 

organizații civice și de drepturile omului. 

Acestea afirmă, în apelul lor, că România Educată “onține o enumerare de obiective și 

măsuri strategice prea generale, fără indicatori de rezultat clar definiți și fără definirea 

responsabililor preciși pentru fiecare măsură în parte, ceea ce conduce la o listă de 

măsuri de tip ”listă de dorințe”, cu grad de operaționalizare scăzut”. Organizațiile 

semnatare mai arată că documentul nu conține informații privind calendarul de 

implementare și bugetul necesar. În plus, ele apreciază că: 

E “extrem de îngrijorătoare și viziunea de a aloca finanțare exclusiv din fonduri europene 

pentru programele Școală după Școală și A doua Șansă”. 

“sunt câteva situații în care proiectul are viziune limitată, cum ar fi faptul că la capitolul 

Digitalizare, la ”asigurarea accesului la internet pentru copiii din medii sociale 

vulnerabile”, este vizată în continuare doar implementarea ”unor proiecte pilot”, deși 

acest proces ar trebui să își propună în mod ferm ca, până în 2030, toți elevii să 

aibă acces efectiv la internet.”  
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“Nesatisfăcătoare sunt și măsurile de sprijin pentru creșterea participării copiilor cu 

dizabilități la educație”. 

Comunicatul ONG-urilor: 

“Solicităm dezbaterea publică a proiectului România Educată 

153 de ONG-uri din domeniul social și al drepturilor omului solicită Ministerului 

Educației dezbaterea publică a Proiectul de Hotărâre de Guvern pentru aprobarea 

Programului de Implementare a Proiectului ”România Educată”. 

Organizațiile consideră că deși pe parcursul elaborării proiectului au participat mai multe 

organizații neguvernamentale, este imperios necesară dezbaterea documentului final, 

mai ales că prin proiectul ”România Educată” se dorește reformarea sistemului 

educațional național, cu implicații pe termen lung pentru generații de elevi și studenți, 

cadre didactice și specialiști din domeniu. 

În opinia organizațiilor semnatare ale solicitării de dezbatere publică ce a fost expediată 

Ministerului Educației luni, 13 septembrie 2021, Proiectul ”România Educată” conține o 

enumerare de obiective și măsuri strategice prea generale, fără indicatori de rezultat clar 

definiți și fără definirea responsabililor preciși pentru fiecare măsură în parte, ceea ce 

conduce la o listă de măsuri de tip ”listă de dorințe”, cu grad de operaționalizare scăzut.  

De asemenea, documentul supus consultării publice nu conține informații privind 

calendarul de implementare și bugetul necesar, aceste detalii fiind oportun a fi făcute 

publice. 

ONG-urile consideră ca extrem de îngrijorătoare și viziunea de a aloca finanțare exclusiv 

din fonduri europene pentru programele Școală după Școală și A doua Șansă, extrem de 

necesare pentru grupurile vulnerabile. 

Semnatarii solicitării apreciază că sunt câteva situații în care proiectul are viziune 

limitată, cum ar fi faptul că la capitolul Digitalizare, la ”asigurarea accesului la internet 

pentru copiii din medii sociale vulnerabile”, este vizată în continuare doar 

implementarea ”unor proiecte pilot”, deși acest proces ar trebui să își propună în mod 

ferm ca, până în 2030, toți elevii să aibă acces efectiv la internet.  
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Nesatisfăcătoare sunt și măsurile de sprijin pentru creșterea participării copiilor cu 

dizabilități la educație, fiind extreme de reduse și neadaptate urgenței de a spori gradul 

de acces al acestor copii la școlile de masă. 

Deși încă în consultare, Proiectul de Hotărâre de Guvern pentru aprobarea Programului 

de Implementare a Proiectului România Educată este în proces de avizare la Consiliul 

Economic și Social, existând, conform declarației publice a ministrului Sorin Câmpeanu, 

intenția de a fi votat marti, 14 septembrie 2021 în ședința de Guvern. Proiectul de HG în 

forma actuală a fost avizat de toate ministerele la solicitarea Ministerului Educației, care 

însă a prezentat un document ce nu este finalizat, atât timp cât este încă în consultare 

publică până pe 9.10.2021, conform http://e-consultare.gov.ro/w/proiect-de-hotarare-

de-guvern-pentru-aprobarea-programului-de-implementare-a-proiectului-romania-

educata/.   

Ministerul Educației încalcă astfel alineatul 8 al art. 7 al Legii 52/2003 privind 

transparența decizională în administrația publică, care stipulează clar că avizarea se face 

doar după finalizarea consultării publice: ”Proiectul de act normativ se transmite spre 

analiză și avizare autorităților publice interesate numai după definitivare, pe baza 

observațiilor și propunerilor formulate potrivit alin. (4).” 

Solicitanții dezbaterii speră că Ministerul Educației va reintra în legalitate și va retrage 

Proiectul de HG pentru aprobarea Programului de Implementare a Proiectului România 

Educată de pe parcursul de avizare, va organiza dezbatere publică în conformitate cu 

Legea 52/2003, va evalua propunerile primite și abia apoi va reintroduce în procesul de 

avizare documentul rezultat. În caz contrar, HG pentru aprobarea Programului de 

Implementare a Proiectului România Educată ar putea fi atacată în contencios. 

Solicitarea de dezbatere publică este formulată de FONSS- Federația Organizațiilor 

Neguvernamentale pentru Servicii Sociale- în numele a 44 de furnizori de servicii sociale, 

Federația Dizabnet în numele a 107 de ONG-uri active în domeniul dizabilității, Asociația 

Centrul de Advocacy și Drepturile Omului (CADO) și Asociația Funcky Citizens-  

organizații civice și de Drepturile Omului.” 

(Sursa: edupedu.ro) 
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• Cum vrea Ministerul Muncii să-i stimuleze să muncească pe cei care 

primesc ajutoare sociale: verificare o dată la 6 luni, înscriere în 

programul „A doua șansă”. Refuzul duce la pierderea ajutorului 

(DOCUMENT) 

Ministerul Muncii dorește să-i stimuleze pe cei care primesc ajutoare sociale să 

muncească. Astfel, a pregătit un proiect de OUG care modifică Legea 416 privind venitul 

minim garantat. Printre altele, prevede faptul că persoanele apte de muncă beneficiare 

de ajutor social vor fi obligate să se prezinte la agențiile pentru ocuparea forței de 

muncă din 6 în 6 luni. De asemenea, acele persoane vor trebui să se înscrie în programul 

de cursuri „A doua sansă”. 

Proiect OUG stimulare muncă pentru persoanele care primesc ajutor social (click pentru 

a deschide) 

În primul rând, se abrogă urmatorul articol: Familiile și persoanele singure cu venituri 

nete lunare până la nivelul venitului minim garantat beneficiază de o majorare cu 15% a 

cuantumului ajutorului social pe familie, în cazul în care cel puțin un membru al familiei 

face dovada că lucrează pe bază de contract individual de muncă, are statut de 

funcționar public sau prestează o activitate, realizând venituri cu caracter salarial. 

Așadar, dispare acea majorare de 15%. 

Proiectul mai prevede menținerea acordării ajutorului social pentru o perioadă de 6 luni 

de la data încadrării în muncă a unei persoane apte de muncă din familia beneficiară de 

ajutor social, cu condiția încheierii unui raport de muncă/raport de serviciu pentru o 

perioadă de cel puțin 24 de luni. Propunerea are ca motivație stimularea participării pe 

piața muncii a persoanelor beneficiare de ajutor social și prevenirea dependenție de 

acest beneficiu. 

Persoanele apte de muncă beneficiare de ajutor social vor fi obligate să se prezinte la 

agențiile pentru ocuparea forței de muncă din 6 în 6 luni ori de câte ori sunt solicitați de 

acesta, pentru stimularea angajării. Neprezentarea se va asimila refuzului unui loc de 

muncă și va conduce la încetarea ajutorului social și posibilitatea depunerii unei noi 

solicitări după 12 luni.  
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Se reglementează încetarea dreptului la ajutorul social după finalizarea celor 6 luni sau 

dacă raportul de muncă încetează după această perioadă. 

Persoanele apte de muncă care beneficiază de ajutor social vor trebui să se înscrie în 

programul educațional de tip “A doua șansă”, la recomandarea agențiilor pentru 

ocuparea forței de muncă, pe baza locurilor disponibile comunicate de inspectoratele 

școlare. 

Refuzul de participare va conduce la încetarea ajutorului social și interzicerea solicitării 

unui nou drept pentru o perioadă de 12 luni, ca și în cazul refuzului unui loc de muncă. 

În situația în care numărul persoanelor apte de muncă din familiile beneficiare de ajutor 

sociale depășește numărul de locuri disponibile pentru programul „A doua șansă”, 

inspectoratele școlare pot aproba noi formațiuni pentru anul școlar următor. 

Pentru persoanele apte de muncă din familiile beneficiare de ajutor social se va putea 

deconta transportul, dacă e vorba de o distanță mai mare de 5 km, în cazul celor care 

urmează cursurile. 

Astfel, se propune decontarea de către autoritățile locale a sumei de 500 

lei/persoană/semestru școlar, din bugetul Ministerului Muncii prin Agenția Națională 

pentru Plăți și Inspecție Socială și agențiile teritoriale. 

Nivelul venitului minim garantat este 142 lei pentru persoana singură, fiind neschimbat 

din 2014. De asemenea, este 255 lei pentru familia formată din 2 persoane, 375 lei 

pentru cea formată din 3 persoane, 442 lei pentru cea formată din 4, 572 lei pentru cea 

fin 5, iar pentru fiecare persoană din familiile cu mai mult de 5 persoane se adaugă câte 

37 de lei la fiecare persoană. 

Proiectul mai prevede și modificarea legii 76/2002. Este vorba despre modificarea 

definitiei tinerilor NEET, în sensul modificării limitei de vârstă. Dacă acum este vorba 

despre peroanele de 16-25 de ani care nu au loc de muncă, nu urmează o formă de 

învățământ și nu participă la activități de formare, după modificări grupa de vârstă va fi 

16-30 de ani. Din nota de fundamentare înțelegem că se întâmplă asta pentru 

programul POCU, în sensul accesării mai multor fonduri europene. 

(Sursa: hotnews.ro)  
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• Avem puțin peste 5 milioane de pensionari. În Capitală sunt 4 

pensionari la 10 salariaţi, în timp ce în Teleorman sunt 16 pensionari la 

10 salariaţi 

Numărul mediu de pensionari a fost în trimestrul al doilea de 5,08 milioane de persoane, 

arată datele INS publicate luni dimineața, iar pensia medie a fost de 1661 lei. Chiar dacă 

a crescut cu 0,7% faṭă de trimestrul precedent, raportul dintre pensia medie și salariul 

net a scăzut la 53,2% (comparativ cu 54,6% în trimestrul precedent), mai arată datele 

INS. Raportul pe total dintre numărul mediu de pensionari de asigurări sociale de stat şi 

cel al salariaţilor a fost de 9 la 10, cu mari variații în funcție de județ. În Ilfov, avem 4 

pensionari la 10 salariaţi, în vreme ce în Teleorman sunt 16 pensionari la 10 salariaṭi. De 

asemenea, în Giurgiu găsim 15 pensionari la 10 salariați iar în Botoșani și Vaslui, câte 14 

pensionari la 10 salariați. 

Pensia medie de asigurări sociale de stat a variat cu discrepanţe semnificative în profil 

teritorial, ecartul dintre valoarea minimă şi cea maximă fiind de 850 de lei (1272 lei în 

judeţul Botoṣani, 1279 lei în judeṭul Giurgiu, 1298 lei în judeṭul Vrancea faţă de 2122 lei 

în judeṭul Hunedoara, 2024 lei în Municipiul Bucureşti). 

Numărul total al beneficiarilor prevederilor OUG nr.6/2009 privind instituirea pensiei 

sociale minim garantate (în prezent - indemnizaţie socială), în trimestrul II 2021, a fost 

de 932.000 persoane, din care: 

- 792.600 persoane din sistemul asigurărilor sociale de stat, reprezentând 17,0% din 

totalul pensionarilor din această categorie; 

- 134.800 persoane din rândul pensionarilor proveniţi din fostul sistem pentru 

agricultori, reprezentând 57,9% din totalul acestora; 

- 4,.600 persoane din sistemul militar, reprezentând 2,5% din totalul acestei categorii. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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• Românii, pesimiști când vine vorba de situația locului lor de muncă în 

următorul an, arată un Eurobarometru 

Românii, pesimiști când vine vorba de situația locului lor de muncă în următorul an, 

arată un Eurobarometru 

Un sfert dintre români cred că situaţia locului lor de muncă va fi mai rea în următoarele 

12 luni  

Nu mai puţin de 26% dintre români cred că situaţia locului lor de muncă va fi mai rea în 

următoarele 12 luni, faţă de doar 9% la nivelul Uniunii Europene, în condiţiile în care 

47% dintre români anticipează că economia îşi va reveni de pe urma impactului 

pandemiei de COVID-19 în 2023 sau mai târziu, relevă un Eurobarometru dat publicităţii 

luni de Comisia Europeană. 

În prezent, 34% dintre români consideră că situaţia economiei lor este "bună", faţă de 

40% la nivelul UE, proporţie în creştere cu opt puncte procentuale faţă de iarna 2020-

2021, în timp ce la nivelul blocului comunitar creşterea a fost de 11 puncte procentuale. 

În acelaşi timp, s-a diminuat proporţia românilor care cred că situaţia economiei este 

"proastă", în prezent de 64%, în scădere cu şase puncte procentuale faţă de iarnă 

trecută. La nivelul UE, 58% dintre cetăţeni cred că situaţia economică este "proastă", în 

scădere cu 11 puncte procentuale faţă de iarna trecută. 

Românii sunt mai puţin satisfăcuţi decât cetăţenii europeni şi când vine vorba de situaţia 

financiară a gospodăriei lor şi respectiv a locului lor de muncă. Astfel, 57% dintre români 

spun că situaţia financiară a gospodăriei lor este "bună", iar 41% spun că este "proastă", 

faţă de 74% şi respectiv 24% la nivelul UE. 

În ceea ce priveşte situaţia locului de muncă, 50% dintre români spun că este "bună", 

26% că este "proastă" şi 24% că nu ştiu, în timp ce la nivelul UE aceste proporţii sunt de 

64%, 20% şi respectiv 16%. 

În acelaşi timp, întrebaţi care sunt aşteptările lor privind situaţia economică pentru 

următoarele 12 luni, 29% dintre români au răspuns că va fi mai bună (35% în UE), 32% că 

va fi la fel (33% în UE), iar 33% că va fi mai rea (29% în UE).  
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Românii sunt mai pesimişti decât europenii şi în ceea ce priveşte situaţia ocupării forţei 

de muncă, 26% estimând că va fi mai bună, 29% la fel şi 39% mai rea, faţă de 34%, 36% 

şi 25% în UE. 

Românii sunt mai optimişti totuşi când vine vorba de situaţia economică în UE, despre 

care 33% cred că va fi mai bună (faţă de 30% în UE), 26% la fel (38% în UE) şi 28% mai 

rea (23% în UE). 

În ceea ce priveşte aşteptările lor privind locul lor de muncă în următoarele 12 luni, 27% 

dintre români spun că se aşteaptă să fie mai bună (faţă de 23% în UE), 27% spun că va fi 

la fel (faţă de 58% în UE), iar 26% că va fi mai rea (9% în UE). 

Întrebaţi care sunt cele mai importante probleme cu care se confruntă ţara lor în 

prezent, românii au răspuns în primul rând sănătatea (32%), preţurile în 

creştere/inflaţia/costul vieţii (30%), situaţia economică (29%) şi apoi, la mare distanţă, 

pensiile şi sistemul de educaţie, ambele cu 16%. Probleme considerate de mare 

importanţă la nivelul UE, precum şomajul (21%) şi mediul/schimbarea climatică (18%), îi 

preocupă doar pe 10% şi respectiv 9% dintre români. 

Când vine vorba de cele mai mari probleme cu care se confruntă UE în momentul de 

faţă, românii plasează pe primele locuri sănătatea (29%), situaţia economică (21%), 

starea finanţelor publice a statelor membre (19%), mediul şi schimbarea climatică (17%) 

şi respectiv imigraţia (15%). 

Românii susţin în procent mare (56%) că tind să aibă încredere în Uniunea Europeană, în 

timp ce 35% susţin că tind să nu aibă încredere. Deşi mult mai mare decât cea de la 

nivelul UE (49%), proporţia românilor care tind să aibă încredere în UE este în scădere cu 

două puncte procentuale faţă de ultimul eurobarometru. 

Apoi, 31% dintre români susţin că tind să aibă încredere în guvernul lor, iar 63% că tind 

să nu aibă încredere, faţă de 37% şi respectiv 59% la nivelul UE. Când vine vorba despre 

parlament, 29% dintre români spun că tind să aibă încredere în el şi 65% că tind să nu 

aibă încredere, proporţie mai mare decât media UE (59%). 

Întrebaţi ce fel de imagine le trezeşte UE, 43% dintre români au spus că "pozitivă" (în 

scădere cu patru puncte procentuale faţă de iarna trecută), 42% au răspuns "neutră", iar 

14% negativă, în creştere cu şapte puncte procentuale faţă de iarna trecută.  
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Totuşi, întrebaţi cât sunt de optimişti în privinţa viitorului UE, 70% dintre ei au răspuns 

că sunt optimişti (în scădere cu un punct procentual), 26% că sunt pesimişti (-2 puncte 

procentuale), iar 4% că nu ştiu, în creştere cu trei puncte procentuale faţă de 

precedentul eurobarometru. Chiar şi aşa, proporţia celor optimişti în privinţa viitorului 

proiectului european este mai mare decât media UE (66%), care este totuşi în creştere cu 

şase puncte procentuale. 

În acelaşi timp, proporţia românilor care sunt pentru libera circulaţie a cetăţenilor UE 

este mai mică decât de la nivelul blocului comunitar, 72% faţă de 86%, iar 20% dintre 

români sunt împotriva acestui drept, faţă de doar 11% în UE. 

Apoi, 67% dintre români îşi doresc o politică de securitate şi apărare comună în rândul 

statelor UE, faţă de 78% la nivelul UE, iar 24% sunt împotrivă, faţă de 16% în UE. 

La fel se prezintă situaţia şi în privinţa unei politici comune privind migraţia, dorită de 

57% dintre români (faţă de 71% dintre europeni), şi căreia i se împotrivesc 30% dintre 

români, faţă de 22% în UE. 

Pe de altă parte, românii îşi doresc mai mult decât cetăţenii UE în general continuarea 

procesului de extindere, 59% faţă de 46%, proces cu care nu sunt de acord 30% dintre 

români şi 43% dintre europeni. 

Întrebaţi dacă sunt de acord cu o uniune economică şi monetară cu o singură monedă, 

euro, 53% dintre români au răspuns afirmativ, în scădere cu două puncte procentuale 

faţă de iarna trecută şi la mare distanţă faţă de UE, unde proporţia este de 70% şi este 

stabilă de la ultimul eurobarometru. În acelaşi timp, 35% dintre români se declară 

împotriva unei astfel de uniuni monetare, în creştere cu patru puncte procentuale faţă 

de iarna trecută, în timp ce proporţia la nivelul UE este de 24%, şi ea în creştere cu un 

punct procentual. 

În ceea ce priveşte răspunsul la pandemia de COVID-19, 63% dintre români au afirmat 

că au încredere în UE să ia deciziile potrivite pe viitor (în scădere cu două puncte 

procentuale), faţă de 65% la nivelul UE (+6 pp). De cealaltă parte, 35% dintre români au 

răspuns că nu au încredere că UE va lua deciziile potrivite pe viitor în privinţa pandemiei, 

în creştere cu 3 pp (faţă de 32% la nivelul UE, în scădere cu 7 pp).  
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Întrebaţi când îşi va reveni economia ţării lor de pe urma impactului pandemiei de 

coronavirus, 47% dintre români au răspuns că în 2023 sau mai târziu (+3 pp de la ultimul 

eurobarometru), faţă de 60% dintre europeni care au aceeaşi convingere. 

Apoi 26% dintre români cred că economia ţării lor îşi va reveni în 2022, opinie 

împărtăşită de 23% dintre cetăţenii UE. Pe de altă parte, 13% dintre români cred că 

economia nu-şi va reveni niciodată în urma impactului pandemiei, faţă de 8% dintre 

europeni cu aceeaşi opinie. 

Întrebaţi cât de dificil le-a fost să facă faţă măsurilor luate pentru combaterea 

coronavirusului, 35% dintre români au răspuns că le-a fost atât dificil, cât şi uşor, 32% - 

destul de dificil şi 21% - destul de uşor. 

În ultima secţiune a eurobarometrului, 68% dintre români au spus că se simt cetăţeni ai 

UE, iar 31% că nu simt acest lucru. De asemenea, 71% dintre români au spus că şi-ar dori 

să ştie mai mult despre drepturile lor ca cetăţeni UE, iar 55% dintre români au afirmat că 

ştiu care le sunt drepturile ca cetăţeni ai UE, faţă de 44% care au o opinie contrară. 

Sondajul "Eurobarometru standard din primăvara anului 2021" a fost realizat prin 

interviuri faţă în faţă şi online în perioada 14 iunie - 12 iulie 2021, în cele 27 de state 

membre ale UE, efectuându-se un număr de 26.544 de interviuri. 

(Sursa: ziare.com) 

 

• Agenția de rating Standard & Poor’s despre România: Criza politică, 

puțin probabil să stopeze consolidarea fiscală 

Agenția de rating Standard & Poor’s (S&P) anunță într-un comentariu că e puțin 

probabil ca evenimentele politice din România să stopeze consolidarea fiscală începută 

deja. S&P arată că nu vede ”riscuri iminente” la adresa planurilor pe termen scurt ale 

guvernului de reducere a deficitului bugetar. 

S&P face o trecere în revistă a evenimentelor politice și arată că această criză a venit 

exact în momentul în care guvernul e pe punctul de a securiza fondurile europene din 

PNRR.  
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”Așteptările noastre, în scenariul de bază, sunt ca guvernul să încerce păstrarea 

capacității de funcționare pe termen scurt pentru a atrage finanțarea europeană. 

Adoptarea rectificării bugetare de săptămâna trecută indică faptul că executivul are 

capacitatea de a-și duce la îndeplinire politicile. Cu toate acestea, incertitudinea 

persistentă ar putea accentua riscurile fiscale pe termen mediu”, mai arată comentariul 

S&P. 

Agenția de rating arată că creșterea economică ajută executivul Cîțu să gestioneze 

presiunea pe politica fiscală și arată că expansiunea PIB de 6,5% pe primul semestru a 

fost mai mare decât prognoza de 5% a agenției. 

Prognozele agențiilor de rating sunt elemente-cheie pentru investitorii de pe piețele 

financiare care investesc în datoria publică a României. 

(Sursa: economedia.ro) 

 

• BNR: Datoria externă totală a României a crescut cu 6,05 miliarde 

euro la finalul lui iulie 

BNR: Datoria externă totală a României a crescut cu 6,05 miliarde euro la finalul lui iulie 

Datoria a ajuns la 131,98 miliarde euro 

Datoria externă totală a crescut, în perioada ianuarie - iulie, cu 6,058 miliarde euro, la 

131,98 miliarde euro, de la 125,92 miliarde euro în decembrie 2020, arată datele 

publicate luni de Banca Naţională a României (BNR). 

”În perioada ianuarie - iulie 2021, datoria externă totală a crescut cu 6,058 miliarde euro. 

În structură: datoria externă pe termen lung a însumat 95,931 miliarde euro la 31 iulie 

2021 (72,7% din totalul datoriei externe), în creştere cu 3,3% faţă de 31 decembrie 2020; 

datoria externă pe termen scurt a înregistrat la 31 iulie 2021 nivelul de 36,054 miliarde 

euro (27,3% din totalul datoriei externe), în creştere cu 8,9% faţă de 31 decembrie 2020”, 

arată datele BNR. 
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Investiţiile directe ale nerezidenţilor în România au însumat 3,962 miliarde euro 

(comparativ cu 1,222 miliarde euro în perioada ianuarie - iulie 2020), din care 

participaţiile la capital (inclusiv profitul reinvestit net estimat) au însumat valoarea netă 

de 3,353 miliarde euro, iar creditele intragrup au înregistrat valoarea netă de 609 

milioane euro. 

În perioada ianuarie - iulie 2021, contul curent al balanţei de plăţi a înregistrat un deficit 

de 9,057 miliarde euro, comparativ cu 5,350 miliarde euro în perioada ianuarie - iulie 

2020. În structura acestuia, balanţa bunurilor şi balanţa veniturilor primare au consemnat 

deficite mai mari cu 2,321 miliarde euro, respectiv 854 milioane euro; balanţa serviciilor 

şi cea a veniturilor secundare au înregistrat excedente mai mici cu 267 milioane euro, 

respectiv cu 265 milioane euro. 

Rata serviciului datoriei externe pe termen lung a fost 17% în perioada ianuarie - iulie 

2021, comparativ cu 20,1% în anul 2020. Gradul de acoperire a importurilor de bunuri şi 

servicii la 31 iulie 2021 a fost de 4,9 luni, în comparaţie cu 5,6 luni la 31 decembrie 2020. 

Gradul de acoperire a datoriei externe pe termen scurt, calculată la valoarea reziduală, 

cu rezervele valutare la BNR la 31 iulie 2021 a fost de 84,8%, comparativ cu 90,7% la 31 

decembrie 2020. 

(Sursa: ziare.com) 

 

• Cursul de schimb leu/euro a început săptămâna în creştere, la 4,9444 

lei/euro, dar rămâne sub maximul istoric. ROBOR la trei luni, tot 1,61% 

Cursul de schimb leu/euro a început săptămâna în creştere, la 4,9444 lei/euro, dar 

rămâne sub maximul istoric. ROBOR la trei luni, tot 1,61% 

Cursul de schimb leu/euro a urcat ieri, după săderea de la sfârşitul săptămânii trecute, 

fiind însă sub maximul istoric. 

Cotaţia de referinţă anunţată ieri la prânz de BNR a fost de 4,9444 lei/euro, în creştere 

cu 0,02% faţă de cursul de vineri. 
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Cel mai recent maxim istoric, de 4,9488 lei/euro, a fost înregistrat marţi, 7 septembrie. 

Creşterea cursului de la începutul anului este de circa 1,6%. 

Indicele ROBOR la trei luni, în funcţie de care se calculează dobânzile variabile pentru 

creditele retail în lei contractate înainte de luna mai 2019, a staţionat ieri la 1,61%, 

valoarea la care a urcat tot în 7 septembrie după 11 şedinţe de stagnare la pragul 

psihologic de 1,60%. 

(Sursa: zf.ro) 

 

• Este oficial: Codul de procedură fiscală 2021, actualizat la zi, a fost 

publicat de ANAF 

Este oficial: Codul de procedură fiscală 2021, actualizat la zi, a fost publicat de ANAF 

ANAF a actualizat Codul de procedură fiscal cu cele mai recente adnotări şi cu toate 

ordinele emise de Agenţia Naţională de Administrare Fiscală şi Ministerul Finanţelor 

Publice până la data de 03 septembrie 2021. Această actualizare a fost făcută în data de 

09 septembrie 2021, conform informaţiilor de pe site-ul instituţiei. 

Varianta Codului de procedură fiscală este o ediţie adnotată cu ordinele pentru aplicarea 

Codului de procedură fiscală emise până la data de 01 septembrie 2021şi cu noutăţile 

introduse prin Ordonanţa Guvernului nr. 11/2021. 

Varianta actualizată a Codului de procedură fiscală poate fi consultată AICI. 

Textul Codului de procedură fiscală de pe site-ul ANAF “este actualizat prin mijloace 

informatice şi nu reprezintă o republicare”, conform site-ului Fiscului 

Legea nr. 207/2015 privind Codul de procedură fiscală este în vigoare de la 1 ianuarie 

2016. 

(Sursa: zf.ro) 
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• Criza politică din cadrul Coaliției de guvernare se adâncește. PNL stă 

cu ochii pe ministerele celor de la USR PLUS 

Refacerea coaliției sau guvern minoritar după congresele PNL și USR PLUS din această 

toamnă? Și dacă da, în ce condiții? Cele două variante de lucru aflate în prezent pe masa 

premierului Florin Cîțu sunt complicate și mai mult de raporturile de putere din interiorul 

PNL, inclusiv de interesele divergente din propria sa tabără. Inițiatorii ultimei moțiuni de 

cenzură caută să se folosească de aceste divergențe pentru a încerca, prin intermediul 

șefilor celor două camere legislative, convocarea în aceste zile a unui nou plen reunit 

pentru dezbaterea și votul acestui demers, și nu după 25 septembrie, data Congresului 

PNL. 

În prezent, raporturile PNL cu foștii partenerii din USR PLUS se deteriorează pe zi ce 

trece. Unii radicali din tabăra pro Cîțu, Rareș Bogdan și Robert Sighiartău, au condiționat 

normalizarea relațiilor dintre cele două partide de renegocierea portofoliilor ministeriale 

și de o reducere a ponderii guvernamentale a USR PLUS la doar 3-4 scaune de miniștri, 

față de cele 6 deținute până recent. Asta în condițiile în care, potrivit unor surse 

guvernamentale, premierul Florin Cîțu ar dori doar renegocierea portofoliului de la 

Justiție și ar fi dispus să primească în Guvern pe aceleași posturi, toți miniștrii USR PLUS 

demisionari. Cu excepția celor deja revocați în acest an: Stelian Ion și Vlad Voiculescu. 

IONUȚ MOȘTEANU, liderul deputaților USR-PLUS: “Suntem dispuși să ne așezăm la masă 

doar cu acea unică condiție: Florin Cîțu face un pas în spate și, cu un nou premier de la 

PNL, putem reface coaliția. Nu se pune discuția unei renegocieri de portofolii”. 

Dacă Ludovic Orban profită de dificultățile rivalului său la șefia PNL, nici în tabăra 

liberală care-l susține pe actualul premier nu există o poziție unitară de negociere cu cei 

din USR PLUS. 

FLORIN ROMAN, PNL, vicepreședinte al Camerei Deputaților: „Pentru mine, cel puțin, 

după episodul zilei de joi din Parlament, când am văzut o incitare la violență din partea 

domnului Moșteanu și o asociere la huliganism cu parlamentarii AUR, punțile de 

comunicare sunt tot mai puține”. 

LUDOVIC ORBAN, președintele PNL: "Dacă ne uităm la cercetările sociologice, este o 

nemulțumire profundă față de noi, în special față de Guvern. Și este o 

nemulțumire în creștere și față de președinte, partenerul nostru". 
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Cu toate acestea, apropiații premierului speră într-o reconciliere, după depășirea 

alegerilor din PNL și USR PLUS. Dacă nici această variantă nu va deveni realitate, abia 

atunci se va merge pe soluția guvernului minoritar, susțin sursele citate. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

• Prima mutare a PNL pentru revocarea Ancăi Dragu din funcția de 

președinte al Senatului 

După episodul evacuării lui Florin Roman de la prezidiul ședinței comune a 

Parlamentului, PNL vrea să o schimbe pe Anca Dragu din funcția de președinte al 

Senatului. În acest sens, vicepreședintele Senatului, Alina Gorghiu, cere conducerii 

camerei superioare să verifice de ce şedinţa de plen reunit a fost condusă de doi 

reprezentanții ai USR-PLUS. 

Senatoarea PNL Alina Gorghiu a solicitat, luni, Birourilor permanente ale Parlamentului 

sancţionarea parlamentarilor AUR implicaţi în "agresiunea" asupra liberalului Florin 

Roman din şedinţa de plen reunit de săptămâna trecută şi delimitarea publică de astfel 

de comportamente. 

Totodată, Gorghiu solicită să se verifice de ce şedinţa de plen a fost condusă de doi 

reprezentanţi ai USR PLUS, respectiv Anca Dragu, din partea Senatului, şi Cristina Prună, 

din partea Camerei Deputaţilor, deşi liberalul Florin Roman fusese mandatat de către 

preşedintele Camerei, Ludovic Orban. 

"...solicit să mi se comunice documentul în baza căruia şedinţa de plen reunit a fost 

condusă de doamna preşedinte Anca Dana Dragu din partea Senatului şi de doamna 

vicepreşedinte Cristina-Mădălina Prună din partea Camerei Deputaţilor. 

În cazul în care acest document nu există, solicităm Birourilor permanente ale Camerei 

Deputaţilor şi Senatului să decidă cine se face vinovat de încălcarea Regulamentului", 

mai arată Gorghiu în scrisoare. 

Surse parlamentare au declarat pentru HotNews.ro că liberalii din tabăra lui Florin Cîțu 

intenționează să strângă semnături pentru revocarea Ancăi Dragu din funcția de 

președinte al Senatului.  
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Aceleași surse susțin că mai mulți senatori PSD ar fi fost sunați pentru a fi întrebați dacă 

susțin demersul și dacă sunt dispuși să semneze pentru inițierea demersului. 

Ce spune Anca Dragu despre intenția liberalilor 

Preşedintele Senatului, Anca Dragu, spune că schimbarea sa din funcţie este o 

procedură "destul de complexă" şi că implică şi acordul USR PLUS, partid din care face 

parte. 

"În primul rând, procedura aceasta de demitere e una foarte complexă. Nu e aşa că 

doreşte cineva de la PNL să îmi ia funcţia şi chiar se poate. 

Este o procedură destul de complexă. Trebuie şi partidul USR PLUS să fie de acord cu 

acest lucru. Adică, să ne înţelegem, nu e chiar atât de simplu. 

Desigur, am văzut că ei pot face multe abuzuri. Şi nu cred că ceva îi va opri să continue 

acest şir lung de abuzuri", a spus luni Anca Dragu. 

Întrebată de jurnaliști dacă a discutat cu reprezentanţii PSD, în eventualitatea unui 

demers care ar putea viza schimbarea sa din funcţie, Dragu a replicat: "Nu am discutat 

cu cei din PSD despre o posibilă schimbare a mea din funcţie. Ce să le spun? Dacă asta 

consideră PNL - că trebuie să voteze împreună cu PSD pentru schimbarea preşedintelui 

Senatului... asta e", a declarat Anca Dragu. 

Reamintim că ședinţa celor două camere ale Parlamentului pentru citirea moţiunii de 

cenzură depuse de USR PLUS şi AUR a început cu scandal. Vicepreşedintele Camerei 

Deputaţilor Florin Roman (PNL) a fost evacuat de la prezidiu după ce în mod repetat i s-

a cerut cedarea microfonului. Președintele Camerei, Ludovic Orban, a lipsit de la ședința 

de plen, dar i-a delegat atribuţiile sale lui Florin Roman. 

Conform cutumei parlamentare, președinții celor două Camere ale Parlamentului conduc 

pe rând ședințele de plen comun. Pentru plenul comun în care s-a citit moțiunea era 

rândul Ancăi Dragu pentru a prezida ședința. 

Cum poate fi revocat președintele Senatului 

Revocarea din funcție a președintelui Senatului poate fi propusă la cererea a minimum o 

treime din numărul total al senatorilor sau la cererea a jumătate plus unu din 

numărul total al senatorilor.  
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De precizat este că PNL nu deține jumătate plus unu din numărul de mandate, mai exact 

69 de voturi. PNL împreună cu UDMR au 50 de mandate și ar mai avea nevoie de 19 

voturi de la PSD pentru a putea să o revoce pe Anca Dragu și apoi să propună un alt 

președinte al Senatului. 

Art. 29 Revocarea poate fi cerută în cel puțin una dintre următoarele împrejurări: 

a) încalcă prevederile Constituției; 

b) încalcă grav sau în mod repetat prevederile Regulamentului Senatului ori ale 

Regulamentului activităților comune ale Camerei Deputaților și Senatului. 

Art.30.- (1) Preşedintele Senatului căruia i s-a cerut revocarea nu poate conduce şedinţa 

Biroului permanent sau pe cea de plen în care se discută revocarea sa. 

(2) La conducerea şedinţelor prevăzute la alin.(1), preşedintele Senatului va fi înlocuit de 

unul dintre vicepreşedinţi, desemnat de Biroul permanent. 

Art.31.- (1) Propunerea de revocare se prezintă în plenul Senatului. Dacă propunerea de 

revocare este aprobată prin votul secret al majorităţii senatorilor, funcţia de preşedinte 

devine vacantă şi, imediat, se organizează alegeri, în conformitate cu prevederile art.23. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

• Tot mai mulți angajatori din privat vor să ofere angajaților vouchere 

de vacanță. Industriile cele mai interesate de vouchere sunt FMCG, 

farma, IT&C, automobile și transport 

Contextul pandemic a produs schimbări fundamentale în structura forței de muncă din 

România. Conform unui barometru recent, o treime dintre români au declarat că nu și-

au luat deloc concediu în 2020 și un sfert dintre ei se declară obosiți de maratoanele de 

conferințe virtuale, ceea ce a condus la creșterea interesului companiilor private către 

acordarea de vouchere de vacanță. ”Angajatorul poate oferi bani de vacanță prin mai 

multe opțiuni: primă de vacanță, care este considerată un venit suplimentar salariului, 

impozitat și taxat, ori opțiunea decontării ulterioare a cheltuielilor de concediu.  
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Totuși, dacă acordă vouchere de vacanță, compania iese în avantaj, deoarece acest tip 

de beneficiu extrasalarial nu este supus impozitului pe venit și plății contribuțiilor sociale 

pentru pensii și sănătate”, spun reprezentanții unui jucător din această piață într-o 

discuție cu HotNews.ro. 

În anul pandemiei pe teritoriul României s-au folosit vouchere în valoare de peste 500 

de milioane de lei (100 de milioane de euro), potrivit datelor centralizate într-o analiză a 

Coaliției pentru Dezvoltarea României. 

„Angajatorii din mediul privat pot acorda vouchere de vacanță salariaţilor lor în limita a 

6 salarii minime brute (adică 13.800 de lei)/ angajat/ în decursul unui an fiscal pentru a 

beneficia de facilitățile fiscale aferente acestora. ”Acești factori au determinat creșterea 

exponențială a interesului clienților noștri din mediul privat de a accesa acest tip de 

beneficii – cu 50% mai mult față de aceeasi perioadă a anului trecut (ianuarie-iulie 2021 

vs. ianuarie-iulie 2020)”, spune Dan Stoica, Director Comercial Up România. 

Potrivit acestuia, valoarea medie pe care o acordă companiile per angajat este de 1700 

de lei. Cele mai multe firme care au comandat vouchere de vacanță pentru propriii 

angajați sunt, în principal, din județele București-Ilfov (25%), Iași (16%) și Cluj (12%), 

restul împărțindu-se între celelalte orașe, mai spune sursa citată. 

Operatorii din turism susţin că în sezonul din acest an a fost din plin resimţită lipsa 

voucherelor de vacanţă în turismul intern, chiar dacă anul 2021 a fost mult mai bun 

decât 2020 din punct de vedere al încasărilor. Hotelierii au ales să majoreze preţurile "la 

minimum", cu 10-15%, chiar dacă tarifele produselor şi serviciilor din România au 

crescut cu procente cuprinse între 10% şi 30% faţă de nivelurile de dinainte de 

pandemie. "Operatorii din turism au avut încasări mai bune decât anul precedent, dar în 

niciun caz la nivelul anului 2019. Pentru România a lipsit promovarea turistică externă, 

care trebuie asigurată de către stat, de către ministerul de resort. Pentru a avea turişti 

străini, promovarea trebuie pornită din timp, chiar şi în vremuri de criză. De asemenea, 

se simte lipsa voucherelor de vacanţă pentru acest an. Aceste vouchere ar fi sprijinit 

enorm turismul intern, şi aici nu mă refer neapărat la litoral, deoarece avem multe alte 

forme de turism şi alte regiuni care au nevoie de sprijin", a declarat pentru Agerpres 

purtătorul de cuvânt al ANAT, Traian Bădulescu. 
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La rândul lui, Adrian Voican, preşedintele Asociaţiei pentru Promovarea şi Dezvoltarea 

Turismului Prahova, într-o conferință de presă susțină că ar trebuie să fie promovată o 

lege a voucherelor îmbunătăţită pentru anul 2022: "Aşteptăm cu înfrigurare ca 

autorităţile să reia proiectul voucherelor de vacanţă, care au reprezentat un uriaş succes 

pentru catalizarea investiţiilor şi pentru dezvoltarea turismului în ultimii 15 ani. De 

asemenea, ar trebui să fie promovată o lege a voucherelor îmbunătăţită pentru anul 

2022. Şi pentru că nu există soluţii peste noapte pentru a atrage lucrători în domeniu, 

este strict necesară o reducere a impozitelor pe salarii în domeniul turismului", a 

adăugat Voican într-o conferință de presă. 

Conform analizei prezentate de Grupul de Lucru pentru Turism din cadrul Coaliției 

pentru Dezvoltarea României, introducerea și utilizarea voucherelor de vacanță a sprijinit 

industria ospitalității a ajutat la fiscalizarea acestui domeniu, precum și la deschiderea de 

noi locuri de muncă. Adoptarea muncii remote de către tot mai multe companii poate 

trezi interesul angajaților pentru a folosi voucherele de vacanță nu doar în perioada 

clasică de concedii, mai spune Dan Stoica, Director Comercial Up România 

Cele mai importante avantaje pentru companii țin de facilitățile fiscale pe care le au 

angajatorii când oferă vouchere de vacanță. E vorba de 100% deductibilitate fiscală la 

calculul impozitului pe profit. În plus, scutirea de contribuții se alocă pentru o valoare 

destul de mare – până la 13,800 de lei/an/salariat. Odată cu pandemia, angajatorii au 

adoptat cardul de vacanță în locul tichetelor. Astfel, acest card este similar unui card 

bancar, cu o valabilitate de 4 ani, este ușor de folosit și presupune o alimentare facilă de 

către angajator. 

Singurul dezavantaj care poate fi invocat de utilizatori ține de folosirea voucherelor de 

vacanță doar pentru achiziționarea de pachete turistice în România, cu minimum o 

noapte de cazare, într-o rețea de parteneri afiliați. În plus, nu toți operatorii de turism 

sunt deschiși să accepte voucherele de vacanță, prin urmare, angajații români trebuie să 

aleagă dintre opțiunile pentru vacanță care acceptă astfel de vouchere, mai spune 

reprezentantul Up România. 

Industriile cele mai interesate să acorde astfel de vouchere sunt FMCG, farma, IT&C, 

automobile și transport, mai adaugă Dan Stoica, Director Comercial Up România 

(Sursa: hotnews.ro)  
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• Conferinţă de presă susţinută de ministrul Agriculturii 

Ministrul Agriculturii şi Dezvoltării Rurale, Adrian Oros, va susţine marţi o conferinţă de 

presă, la sediul MADR. 

În cadrul conferinţei va fi prezentat proiectul "Consolidarea capacităţii administrative a 

MADR susţinută de planificare strategică şi un sistem de politici publice bazate pe 

dovezi, sistematizarea şi simplificarea procedurilor de lucru cu mediul de afaceri şi cu 

cetăţenii din România, cu accent pe zona montană", cofinanţat din Fondul Social 

European, prin Programul Operaţional Capacitate Administrativă, Cod 127012. 

Alături de ministru se vor afla Violeta Vijulie - responsabil comunicare proiect şi Veronica 

Ţaran Baciu - director general, Agenţia Naţională a Zonei Montane. 

De asemenea, ministrul va vorbi şi despre măsurile de sprijin pentru fermieri. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Premierul Cîțu l-a demis pe șeful Agenției Funcționarilor Publici, 

vicepreședinte USR și a repus-o în funcție pe Violeta Vijulie de la PNL 

Premierul Florin Cîțu l-a demis pe șeful Agenției Naționale a Funcționarilor Publici 

(ANFP), vicepreședintele USR Liviu Mălureanu și a repus-o în funcție pe Violeta Vijulie de 

la PNL. 

Deciziile premierului au fost publicate în Monitorul Oficial, potrivit Agerpres. 

Violeta Vijulie a mai fost preşedinte al ANFP din octombrie 2020 până în februarie 2021, 

când a fost înlocuită de Liviu Mălureanu. Înlocuirea Violetei Vijulie a fost anunțată, la 

acea vreme, de Vlad Voiculescu. 

Săptămâna trecută, premierul a demis secretarii de stat, precum și prefecții și 

subprefecții numiți de USR PLUS. 

(Sursa: G4media.ro) 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 14 septembrie 2021 25 

 

• Cioloș, după o discuție cu șefa Comisiei Europene: PNRR va fi aprobat 

în curând 

Liderul grupului Renew din Parlamentul European, Dacian Cioloş, anunțat luni că 

preşedinta Comisiei Europene, Ursula von der Leyen, i-a transmis că Planul Naţional de 

Redresare şi Rezilienţă pentru România va fi aprobat în curând. 

În ceea ce privește România, am asigurat-o pe președinta Comisiei că USR PLUS rămâne 

consecvent în apărarea reformelor promise și decise la nivelul coaliției de guvernare și 

că sperăm să găsim formula să le ducem mai departe cu aceeași coaliție, dar mai deciși. 

De asemenea, m-am bucurat să aud că PNRR este în linie dreaptă și va fi aprobat în 

curând, pentru că multe dintre reforme sunt finanțate prin acest instrument”, a scris 

Dacian Cioloș pe Facebook. 

De altfel PNRR-ul a fost subiectul cu care președintele Klaus Iohannis a deschis anul 

școlar la Liceul Tehnologic „Carol I” din Valea Doftanei, județul Prahova. 

”Prin implementarea Proiectului <<România Educată>> și cu sprijinul alocărilor record 

prin intermediul Planului Național de Redresare și Reziliență, avem de acum șansa unică 

de a transforma radical mediul școlar. Există oportunitatea istorică de a realiza lucruri de 

amploare, amânate de decenii, precum dotarea laboratoarelor școlare, măsuri concrete 

pentru a preveni abandonul școlar, susținerea învățământului profesional dual sau 

digitalizarea administrației școlare”, a declarat Iohannis. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

• Achiziția de către Armată a transportoarelor Piranha: Discuții cu 

General Dynamics pentru etapa a II-a a contractului / UM București ar 

putea fi cumpărată de GD 

Virgil Popescu, ministrul interimar al Economiei, a discutat luni cu reprezentanții General 

Dynamics (GD) despre etapa a II-a a contractului de achiziție de către MAPN a 

transportoarelor Piranha, precum și despre asocierea dintre Romarm și GD, pentru 

fabricarea acestora în România.  



CNSLR Fratia |  Revista Presei 14 septembrie 2021 26 

 

"O posibilă achiziție a UM București de către General Dynamics nu este exclusă, dar 

procedura va dura ceva timp și până atunci trebuie să ne organizăm pentru fabricarea în 

România a transportoarelor, așa cum a fost stabilită prin contractul offset.", a spus 

ministrul. 

'Astăzi am avut o întâlnire de lucru, la Ministerul Economiei, Antreprenoriatului și 

Turismului, cu reprezentanții General Dynamics pentru a discuta despre etapa a II-a a 

contractului de achiziție de către MAPN a transportoarelor Piranha, precum și despre 

asocierea dintre ROMARM și GD, cu privire la fabricarea acestora în România. Armata 

Română are nevoie de aceste transportoare și conform contractului de offset acestea 

trebuie fabricate în România. 

O posibilă achiziție a UM București de către General Dynamics nu este exclusă, dar 

procedura va dura ceva timp și până atunci trebuie să ne organizăm pentru fabricarea în 

România a transportoarelor, așa cum a fost stabilită prin contractul offset. () 

Am transmis că încurajez investițiile și îmi doresc ca industria de apărare din țara noastră 

să fie una performantă și cu produse de top.", a scris ministrul Virgil Popescu pe pagina 

sa de Facebook. 

Potrivit acestuia, la discuții au mai participat directorul CN ROMARM Țuțu Gabriel, iar 

din partea MEAT secretar de stat Daniela Nicolescu, Ruxandra Anghel, director al 

Direcției Industria de Apărare și Manafu Adrian, director al Direcției Generale 

Administrarea Participațiilor Statului. 

Primele 36 de transportoare blindate PIRANHA V au fost recepționate de Armată în 

toamna anului trecut, urmând a fi livrate spre beneficiarii finali, Scorpionii Roșii de la 

Craiova, după ce au trecut cu bine de etapa recepției calitative la Uzina Mecanică 

București, a anunțat în 5 octombrie 2020 ministrul Apărării, Nicolae Ciucă. Ministrul a 

spus atunci că e încrezător că următorul lot de blindate Piranha V, ce ar trebui să fie 

asamblat la Uzina Mecanică din București, va fi livrat militarilor în mai puțin de un an. 

România a cumpărat 227 de blindate Piranha V pentru circa 900 de milioane de dolari 

de la General Dynamics European Land Systems - Mowag. 

Primele 36 de transportoare au fost gata încă din decembrie anul trecut, iar din acest 

prim lot 10 au beneficiat de asamblarea finală la Uzina Mecanică București 

(UMB), partenerul ales pentru asamblarea locală a restului de vehicule.  
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După livrarea acestui lot în țară, au urmat mai multe etape de acceptanță ale produselor 

de către MApN. Inițial, recepția celor 36 de blindate ar fi trebuit să fie făcută în luna 

februarie. 

După primul lot de 36 de blindate, UMB ar urma să fie mai implicată în procesul de 

asamblare a noilor blindate pentru Armată, planul celor de la General Dynamics fiind ca 

pe viitor operațiunile complexe de sablare, vopsire și asamblare finală a tuturor 

componentelor să fie făcute în fabrica din București, în timp ce carcasa și sistemul de 

tracțiune să fie în continuare realizate în uzina din Elveția. 

Primele transportoare Piranha V trebuiau livrate Armatei încă din ianuarie, dar 

implementarea contractului a fost întârziată din diverse motive, iar MApN a penalizat 

producătorul cu o factură de 8,5 milioane de dolari, factură plătită între timp. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

• Până în 2030, piața auto europeană va fi dominată de autovehiculele 

verzi. Care este numărul real al mașinilor electrice de pe șoselele din 

România 

Până în 2030, piața auto europeană va fi dominată de autovehiculele verzi. Care este 

numărul real al mașinilor electrice de pe șoselele din România 

Mai mult de jumătate dintre francezi și români cred în mașinile 100% electrice FOTO 

Unsplash.com 

Vânzările de mașini noi si înmatriculările, din acest an în România, indică o direcție certă 

a cumpărătorilor către autovehiculele „electrificate”, reușind, astfel să ținem pasul cu 

celelalte state de la nivel european. 

Statisticile oficiale prezintă o creștere semnificativă de la an la an a numărului de mașini 

electrice vândute, potrivit datelor de pe site-ul Asociației Producătorilor și Importatorilor 

de Autovehicule (APIA). 
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Dacă în primele 4 luni ale anului, vehiculele electrificate au înregistrat o creștere de circa 

80%, față de perioada similară a anului trecut, ajungând la 2.500 de unități înmatriculate, 

în luna iulie 2021, au fost înmatriculate peste 330 de autoturisme electrice noi în 

România, potrivit promotor.ro, iar cifrele la nivel național arată că în circulație sunt circa 

7.500 de vehicule electrice (electrice 100%, plug-în hybrid și full hybrid). 

În acest context, este de remarcat creșterea puternică a autoturismelor plug-în hybrid 

pentru prima parte a acestui an. 

Așadar, faptul că românii preferă din ce în ce mai mult mașinile „verzi” arată și 

răspunsurile unui sondaj realizat în Germania și alte douăsprezece țări europene. 

În timp ce mai mult de jumătate dintre francezi și români cred în mașinile 100% 

electrice, doar aproximativ un sfert dintre germani le împărtășesc opinia. Locuitorii din 

Republica Cehă, Danemarca, Polonia și Italia, este foarte probabil să susțină tehnologiile 

hibride. 

Cu toate acestea, la nivel european, aproximativ 70% sunt convinși că sistemele de 

propulsie alternative vor domina motoarele cu ardere până în 2030, mai arata 

răspunsurile. Germanii sunt rămân mai sceptici decât majoritatea, doar șase din zece 

cred că vehiculele electrice vor domina drumurile. 

Interesul pentru mașinile electrice, cel mai mare în Italia 

Sondajul mai relevă faptul că europenii sunt în mare parte de acord cu privire la 

motivele pentru care încă se pronunță împotriva achiziționării unei mașini electrice. Pe 

primul loc este prețul, urmat de numărul de stații de încărcare. 

În Germania, situația este puțin diferită. Aici, în principal, tipurile de baterii descurajează 

potențialii clienți să cumpere o mașină electrică. Pe de altă parte, prețul este doar al 

treilea factor în ordinea importanței de care se ține cont la alegerea unui vehicul. 

Numărul de mașini electrice la nivel european, în creștere semnificativa 

Potrivit sondajului, 45% dintre germanii care intenționează să cumpere o mașină preferă 

una hibridă, electrică sau alimentată cu hidrogen, așa încât disponibilitatea de a 

cumpăra o mașină electrică s-a triplat în Germania, începând cu anul 2019. 
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Cu toate acestea, interesul pentru mașinile electrice este cel mai mare în Italia. Aici, 66% 

ar dori să conducă următoarea mașină cu alimentare electrică. 

Care este mașina electrică cu cele mai multe înmatriculări, în România 

Volkswagen a fost brandul cu cele mai multe electrice înmatriculate, urmat de Peugeot 

și BMW. La capitolul PHEV, lider a fost Volvo, urmat de Mercedes și BMW. În ceea ce 

privește autoturismele hibrizii fără încărcare la priză (HEV), Toyota a ieșit lider detașat, 

urmat de Hyundai și Ford. 

(Sursa: ziare.com) 

 

• Klaus Iohannis: Vă felicit pentru înaltul profesionalism dovedit! 

Președintele a decorat drapelul de luptă al IGSU şi pe comandanţii 

pompierilor care au stins incendii în Grecia 

Pompierii din toată țara au îmbrăcat uniformele de sărbătoare. Astăzi se împlinesc 173 

de ani de la luptele din Dealul Spirii, din timpul Revoluției de la 1848, ziua oficială a 

pompierilor militari. Ceremonia de la Palatul Cotroceni a fost în primul rând ocazia de a 

aduce un omagiu eforturilor salvatorilor în această perioadă dificilă. Și nu în ultimul 

rând, de a-i decora pe comandanții pompierilor români care au intervenit la stingerea 

incendiilor din Grecia. 

Președintele a conferit Drapelului de luptă al IGSU din Ministerul Afacerilor Interne 

Ordinul 'Bărbăţie şi Credinţă' în grad de Ofiţer, cu însemn pentru militari, în semn de 

'apreciere pentru rezultatele remarcabile obţinute în activitatea de apărare a vieţii, 

bunurilor şi mediului împotriva incendiilor şi dezastrelor, pentru realizarea măsurilor de 

protecţie civilă, precum şi pentru coordonarea acţiunilor instituţiilor implicate în 

managementul situaţiilor de urgenţă'. 

În semn de 'apreciere pentru dăruirea şi profesionalismul de care au dat dovadă în 

cadrul Inspectoratului General pentru Situaţii de Urgenţă, remarcându-se la comanda 

modulelor specializate de intervenţie implicate în recentele misiuni de stingere a 

incendiilor din Republica Elenă', preşedintele Klaus Iohannis a conferit Ordinul 'Bărbăţie 

şi Credinţă' în grad de Cavaler, cu însemn pentru militari, colonelului Valentin 

Florin Pop şi locotenent-colonelului Alexandru-Adrian Csilik Alexandru.  
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Klaus Iohannis a mai  înmânat drapelele de luptă pentru 11 inspectorate de urgenţă 

judeţene în semn de apreciere faţă de devotamentul şi spiritul de sacrificiu de care au 

dat dovadă salvatorii români în îndeplinirea misiunilor destinate protejării cetăţenilor şi a 

comunităţii.  La ceremonie au participat premierul Florin Cîţu, ministrul de Interne, 

Lucian Bode, şeful Departamentului pentru Situaţii de Urgenţă, Raed Arafat. 

Alocuțiunea președintelui Klaus Iohannis: 

Bine ați venit la Palatul Cotroceni! Mă bucur să celebrăm împreună Ziua Pompierilor din 

România, o zi dedicată dumneavoastră, celor care, cu mult curaj, înfruntați zi de zi 

pericole care vă pun în primejdie viața, pentru a-i proteja și salva pe ceilalți. 

Contribuția dumneavoastră la siguranța românilor a fost importantă în multe momente 

dificile de-a lungul istoriei. Prezentul aduce însă o serie de provocări noi, specifice, și 

este responsabilitatea noastră să găsim soluțiile pentru rezolvarea lor. 

Munca dumneavoastră este cu fiecare an mai puternic legată de amplificarea 

fenomenului încălzirii globale, care afectează toate regiunile lumii. În unele zone, 

fenomenele meteorologice extreme și precipitațiile sunt tot mai frecvente, în timp ce 

alte zone se confruntă cu valuri de căldură extremă și secetă. 

De altfel, și Strategia Națională de Apărare a Țării evidențiază faptul că degradarea 

calității factorilor de mediu și extinderea implicită a efectelor schimbărilor climatice se 

pot transforma în probleme de importanță critică. 

Vă revine, așadar, un rol cu valențe strategice în cadrul mecanismului național de 

protecție civilă. Pe măsură ce România va ajunge să se confrunte cu situații de urgență 

civilă, misiunile dumneavoastră vor deveni tot mai dificile. 

Chiar în vara acestui an, incendiile catastrofale din Grecia au pus în pericol viețile foarte 

multor oameni. Un moment dramatic pentru națiunea elenă, în ajutorul căreia am 

intervenit și noi, trimițând pompieri români dotați cu tehnică și echipamente de 

intervenție. 

Dincolo de participarea la mecanismele internaționale de sprijin reciproc în caz de 

dezastre naturale, această misiune a pompierilor noștri a reprezentat și un gest de 

compasiune și sprijin pentru poporul grec.  
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Vă felicit, așadar, pentru înaltul profesionalism dovedit, recunoscut și apreciat nu doar 

de cetățenii români, ci și de Grecia și de comunitatea internațională. 

Ceea ce am văzut în Grecia ne dovedește, o dată în plus, că trebuie să creăm în rândul 

populației noastre o cultură a prevenției, prin pregătirea activă și continuă, astfel încât 

oamenii să știe cum să reacționeze la producerea unei situații de urgență majoră. 

Totodată, salut implicarea dumneavoastră și în lupta dusă la nivel național pentru 

combaterea efectelor pandemiei de COVID-19. 

Misiunile de transport de persoane, probe sau echipamente de protecție, de prim-ajutor 

acordat persoanelor potențial infectate, de decontaminare, monitorizare și informare 

preventivă a populației au fost de un real ajutor în ultimul an și jumătate. 

Prin întreaga dumneavoastră activitate, contribuiți în mod cert la creșterea gradului de 

încredere a cetățenilor în instituțiile și autoritățile statului care au ca obiectiv principal 

asigurarea securității populației. 

Pentru a gestiona rapid și eficient situațiile de urgență, este însă nevoie de dezvoltarea 

continuă a unui sistem de intervenție performant, dotat cu tehnică și echipamente 

adecvate. 

Creșterea operativității sistemelor naționale de prevenire şi gestionare a situaţiilor de 

criză, interne şi externe, militare sau de natură civilă, a mecanismelor de cooperare 

interinstituțională, va permite României să fie mai bine pregătită în a depăși cu bine 

orice potențiale crize cu care ne-am putea confrunta în viitor. 

Dragi pompieri, 

Prin specificul activităților dumneavoastră, sunteți aproape de oameni în situații-limită, 

adesea într-o luptă contracronometru, oferindu-le un sentiment de siguranță și speranță 

în fața unor pericole care le amenință viața și bunurile. 

Alături de misiunea consacrată de stingere a incendiilor, vă revin sarcini complexe, 

precum salvarea persoanelor aflate în situații critice. 
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Intervențiile pentru acordarea primului ajutor calificat, misiunile de înlăturare a efectelor 

fenomenelor meteorologice periculoase, din păcate din ce în ce mai frecvente, fac ca 

activitatea dumneavoastră să fie indispensabilă într-o societate care pune în prim-plan 

siguranța oamenilor. 

În semn de apreciere și recunoaștere a eforturilor dumneavoastră deosebite, am decorat 

Drapelul de luptă al Inspectoratului General pentru Situații de Urgență, am acordat 

Drapelul de luptă unui număr de 11 unități militare de pompieri și i-am decorat pe 

comandanții detașamentelor de pompieri care au participat la misiunile de stingere a 

incendiilor din Grecia. 

Sunt convins că aprecierea și încrederea românilor vă vor motiva să vă îndepliniți în 

continuare, cu multă dăruire și curaj, misiunile încredințate. 

Vă mulțumesc pentru efortul remarcabil, pentru devotamentul faţă de ţară și de 

cetățenii săi şi vă urez mult succes în continuare! 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

• România şi SUA vor întâmpina provocările viitorului împreună, ca 

prieteni şi aliaţi (declaraţie comună) 

România şi Statele Unite ale Americii vor fi în continuare avanposturi ale valorilor 

euroatlantice şi vor întâmpina provocările viitorului împreună, ca prieteni şi aliaţi, 

subliniază o declaraţie comună de presă emisă luni de Ministerul român al Afacerilor 

Externe şi Departamentul de Stat al Statelor Unite. 

Această declaraţie a fost dată publicităţii cu prilejul aniversării a 10 ani de la adoptarea 

Declaraţiei Comune privind Parteneriatul Strategic pentru Secolul XXI între România şi 

Statele Unite ale Americii şi de la semnarea Acordului între România şi Statele Unite ale 

Americii privind amplasarea Sistemului de Apărare împotriva Rachetelor Balistice al 

Statelor Unite în România. 
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"Astăzi marcăm a zecea aniversare a două instrumente relevante pentru pacea şi 

securitatea României, a Statelor Unite şi aliaţilor europeni - Declaraţia Comună privind 

Parteneriatul Strategic pentru secolul XXI între România şi SUA şi, respectiv, Acordul 

privind amplasarea unui sistem de apărare antirachetă în România.  

Ca rezultat al Acordului privind apărarea antirachetă, România găzduieşte azi sistemul 

de apărare antirachetă Aegis Ashore. În luna mai 2021 am celebrat cinci ani de la 

atingerea capacităţii operaţionale depline a acestuia. Această aniversare reprezintă un 

reper important pentru relaţia noastră bilaterală. Reafirmăm şi salutăm prietenia noastră, 

precum şi cadrul diplomatic care a consolidat relaţia bilaterală, a sprijinit dezvoltarea 

democratică şi integrarea euroatlantică, a sporit comerţul şi investiţiile şi a facilitat 

distribuirea extinsă a beneficiilor prosperităţii durabile", se arată în documentul citat. 

Totodată, potrivit sursei citate, este reafirmată cooperarea dintre România şi SUA, atât în 

prezent, cât şi pentru viitor. 

"Pe baza acestui reper - cele două aniversări concomitente - guvernele noastre se 

angajează din nou să fie avanposturi ale valorilor euroatlantice, să extindă şi 

aprofundeze legăturile economice, culturale şi interpersonale dintre naţiunile noastre. 

Astăzi reafirmăm şi celebrăm cooperarea noastră şi salutăm faptul că vom întâmpina 

provocările viitorului împreună, ca prieteni şi aliaţi", punctează declaraţia comună a MAE 

şi a Departamentului de Stat. 

*** 

De la lansarea sa, în 1997, Parteneriatul Strategic dintre România şi SUA a reprezentat un 

reper esenţial al politicii externe româneşti şi unul dintre pilonii de bază ai acesteia, 

alături de apartenenţa la Alianţa Nord-Atlantică şi la Uniunea Europeană, precum şi un 

instrument eficient de sprijinire a eforturilor interne în domeniile consolidării securităţii, 

creşterii prosperităţii, susţinerii reformei politice, economice, militare şi administrative, 

subliniază MAE. 

Cooperarea dintre România şi SUA s-a consolidat şi diversificat constant, astfel încât în 

2011 a fost decisă dezvoltarea Parteneriatului prin stabilirea dimensiunilor principale ale 

relaţiei bilaterale, în cadrul procesului de Dialog Strategic: dialog politic, securitate, 

economie, contacte interumane, ştiinţă şi tehnologie, cercetare, educaţie, 

cultură. 
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În acest context, a fost negociat un text politic de Declaraţie Comună, negociatorul-şef 

din partea României fiind actualul ministru al afacerilor externe, Bogdan Aurescu. La 13 

septembrie 2011, cu ocazia vizitei la Washington a Preşedintelui României, Traian 

Băsescu, a fost adoptată Declaraţia Comună privind Parteneriatul Strategic pentru 

Secolul XXI între România şi Statele Unite ale Americii, menţionează MAE. 

Cadrul de cooperare descris de Declaraţia Comună a contribuit la dezvoltarea 

dimensiunii strategice, politico-militare şi de securitate a Parteneriatului Strategic, 

reprezentând baza actuală a acestuia pe toate dimensiunile sale, fiind primul document 

politic bilateral care evocă Parteneriatul Strategic. Totodată, a contribuit la stimularea 

tendinţei ascendente a dialogului politic şi la aducerea dimensiunii economice şi de 

securitate energetică la un nivel de performanţă apropiat celui atins în plan strategic şi 

militar. 

MAE reaminteşte că negocierile referitoare la un Acord privind amplasarea în România a 

sistemului de apărare al Statelor Unite împotriva rachetelor balistice (BMDA) au început 

în 2010. După opt de runde de tratative între echipele de negociatori, conduse de 

Bogdan Aurescu (la momentul respectiv secretar de stat în Ministerul Afacerilor Externe) 

pentru România, respectiv de Ellen Tauscher (la momentul respectiv subsecretar de stat 

al Statelor Unite pentru controlul armamentelor), Acordul a fost parafat la 6 iunie 2011, 

şi semnat tot la 13 septembrie 2011, la Washington. Acordul a intrat în vigoare la 23 

decembrie 2011 şi este primul document cu caracter juridic care menţionează 

Parteneriatul Strategic dintre România şi SUA. 

La 18 decembrie 2015 a fost declarată capacitatea tehnică a Facilităţii Antirachetă de la 

Deveselu, iar ceremonia de inaugurare (declararea capacităţii operaţionale depline) a 

Facilităţii Aegis Ashore din cadrul Bazei Militare Deveselu, parte a sistemului NATO de 

apărare împotriva rachetelor balistice (NATO BMD), a avut loc la 12 mai 2016. 

Acordul demonstrează angajamentul Statelor Unite faţă de securitatea europeană şi 

reprezintă o contribuţie comună a României şi a Statelor Unite la apărarea colectivă, în 

cadrul NATO. Sistemul de apărare antirachetă al NATO este exclusiv defensiv şi vizează 

ameninţări din afara spaţiului euro-atlantic. 

(Sursa: Agerpres)  


